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21 Aralık 2016 

Sayın Başkan,  

Değerli Meclis Üyeleri, 

Meslek Komitesi Başkanları, 

OSB Başkanları, 

Değerli Basın Mensupları… 

 

ARALIK ayı Meclis Toplantımıza HOŞ GELDİNİZ diyor ve hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

 

 

10 Aralık ve 17 Aralık Cumartesi günü İstanbul Beşiktaş’ta ve Kayseri’de artarda gerçekleştirilen terör saldırıları 

sonrası hayatlarını kaybeden şehitlerimize Allah’tan rahmet, yaralılara acil şifa ve yakınlarına ve tüm halkımıza 

başsağlığı diliyorum. 

 

Terörü nefretle kınıyorum. 

 

Ayrıca Pazartesi günü, silahlı terör saldırısında hayatını kaybeden Rusya Büyükelçisi Andrey Karlov’un ailesine ve 

Rusya halkına başsağlığı dileklerimi iletmek istiyorum. Alçak saldırıyı kınıyorum. 

 

 

Değerli Üyeler, 

 

Konuşmama her zaman olduğu gibi ekonomik değerlendirmelerimle başlamak istiyorum. 

 

 

Kasım ayı ihracatı 12,9 milyar dolar ile geçen yıla göre yüzde 10 arttı.  

 

İthalat ise 16,9 milyar dolar ile geçen yıla göre yüzde 6 arttı. 

 

Orta Vadeli Hedefi gerçekleştirebilmek için aralık ayında 13,2 milyar dolar ihracat gerçekleştirmemiz gerekiyor. 

 

Programdan hedeflerini yakalayabileceğimizi düşünüyoruz. 

 

 

İlimiz verilerine baktığımızda; 

İhracat → 1,6 milyar dolar (+ % 25) 

İthalat → 3,9 milyar dolar (+ % 21) 

 

En yüksek kasım ayı ihracatını gerçekleştirmişiz. 
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Biliyorsunuz Dolar/TL kuru;  

*Kasım ayının başında → 3,1054 

*Kasım ayının sonunda → 3,4261’e yükseldi. 

 

Dolar bir ayda yüzde 10,3 değer kazandı. 

 

REK Kasım ayında → 95,24 idi ve REK’e göre TL reel olarak yüzde 3,2 değer kaybetti.  

 

REK’in 100 olması halinde → 1 doların 3,0939 olması gerekiyordu. 

 

Euro/dolar paritesi kasım ayında → 1,0641 idi. / Şu anda 1,04 

 

Eğer sadece dolar değer kazansaydı, ihracatımız çok daha fazla zorlanırdı. 

 

Biliyorsunuz ülkemiz;  

*İhracatının yüzde 46’sını Euro ile yapıyor. (yüzde 46,3’ü dolar ile) 

*İthalatının yüzde 61,7’sini dolar ile yapıyor. (yüzde 31,6’sını Euro ile) 

 

Tabii kısa dönemdeki bu hızlı sıçramalar sanayici ve ihracatçının öngörülerini zorluyor. Bu yüzden son aydaki TL’deki 

hızlı değer kaybından endişe duyuyoruz.  

 

Bunun birçok olumsuz sonuçları var. 

 

Birincisi Merkez Bankası'nın hesaplarına göre yüzde 10'luk kur artışı enflasyona yüzde 1,5 katkı yapıyor. 

 

Kasım ayı enflasyonunda (TÜFE’de) henüz bu etkiyi görmedik, ama ileriki aylarda göreceğiz.  

 

İkincisi; döviz kurunun artışı durmaz ise MB faiz oranlarını daha da yükseltmek zorunda kalacak.  

 

24 Kasım’da yapılan PPK toplantısında MB politika faizini yüzde 7.50’den 8.0’e ve gecelik borç verme ile geç likidite 

penceresi faizlerini 25 baz puanlık artışla; sırasıyla 8.50’ye ve 10.0’a çıkardı.  

 

Dün Merkez Bankası faiz artırımız gitmedi ama önümüzdeki aylarda artış olabilir. 

 

Faiz yatırımcının istediği bir şey değil, ama kısa vadede dolar talebini azaltabilmek için TL getirisini de cazip bir 

seviyede tutmak gerekiyor.  

  

Üçüncüsü ise yatırım ortamı kur artışından olumsuz etkileniyor. Yatırımlar duruyor. 

 

Bu da istediğimiz bir şey değil. Ekonominin yatırımlar ve üretim artışı ile büyümesini istiyoruz. 
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Kasım ayında Tüketici Fiyatları Endeksi → yıllık yüzde 7,0 (aylık → yüzde 0,52) ile 

beklentilerin altında geldiğini söylemiştim. 

 

Göründüğü kadarıyla iç talepteki gerileme nedeniyle, döviz kurlarındaki artış enflasyona yansımadı.  

 

Ancak ÜFE aylık 1,1 puan artarak → yüzde 6,41 ile bu yılın en yüksek düzeyine ulaştı.  

 

Aralık ve Ocak ayında, ÜFE’deki artışlar TÜFE’yi de artıracaktır. 

 

Yılın sonunda enflasyon Orta Vadeli Programdaki yüzde 7,5’luk hedefin biraz üzerine çıkabilir. 

   

 

Sanayi üretim Endeksi Ekim ayında yüzde 2 artarak toparlanma eğilimine girdi.  

 

Geçen ay gerek ülkemizde gerekse çevremizde yaşanan gelişmelerin etkisiyle üretimde ciddi bir düşüş olmuştu.  

 

Son çeyrekte toparlanma beklediğimizi söylemiştik.  

 

Sanayi üretimindeki bu artış bizlere moral verdi. Bundan sonraki aylarda da üretim artışının süreceğini tahmin 

ediyoruz.  

 

 

7 yıl aradan sonra ekonomimiz yüzde 1,8 küçüldü. 

 

Bu daralmayı bekliyorduk, ama tahminlerimizin üzerinde oldu. 

 

15 Temmuz kalkışmasının ekonomiye en belirgin daraltıcı yansımasını görüyoruz.  

 

Ancak son çeyrekten umutluyuz.  

 

Hükümetimizin aldığı tedbirler ve yapısal reformlarla, tekrar büyüyeceğimizi düşünüyoruz.  

 

Bu yıl için büyümenin başlangıçta yüzde 4,5 düzeyinde öngörüldüğünü, ancak revize tahminin yüzde 3,2 olduğunu 

hatırlatmak isterim.  

IMF, Dünya Bankası ve OECD gibi kurumların tahminleri ise yüzde 2,8-2,9 dolayında bulunuyor.  

 

Yılın ilk dokuz ayında ortalama büyüme oranımız yüzde 2,2 oldu. Yılın sonunda yüzde 3’e yakın bir büyüme oranı ile 

kapatabileceğimizi bekliyoruz.  

 

Biliyorsunuz bu yıl GSYH hesaplamaları Avrupa Birliği Yönetmeliklerine uygun olarak revize edildi. 
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Yeni hesaplama ile yılın birinci ve ikinci çeyrek büyüme rakamları da değişti.  

 

Zincirleme hacim endeksine göre hane halkının tüketimi yüzde 3,2 ve ihracat yüzde 7 azalırken, ithalat yüzde 4,3 ve 

devletin tüketim harcamaları yüzde 23,8 artmış olduğunu, buradan da sadece kamu harcamalarının ekonomiye katkı 

verdiğini görüyoruz.  

 

 

TUİK; büyüme rakamları ile birlikte, il düzeyindeki GSYH verilerini de açıkladı. 

 

İlginizi çekeceğini düşündüğüm için Kocaeli verilerini paylaşmak istiyorum. 

 

Bu rakamlar 2014 yılına ait. 

 

İlimiz 19.900 dolar kişi başı GSYH ile, en zengin ikinci il. 

 

Birinci sırada olan İstanbul’unki → 19.957 dolar  

 

İl bazındaki GSYH’da (cari fiyatlarla) Kocaeli →  74 milyar TL ile beşinci il. 

 

Sanayideki payı yüzde 5,8 ile yine beşinci sırada yer alıyor. 

 

Ancak kişi başına sanayiye katkıya baktığımızda 19.488 TL ile birinci sıraya çıkıyor. 

 

Kocaeli’nin iktisadi faaliyet kollarına baktığımızda; 

Sanayi → yüzde 51,3 

Hizmetler → yüzde 47,7 

Tarım → yüzde 1 pay alıyor. 

 

 

Yıllık Cari açık 33,8 milyar dolara yükseldi. 

 

Geçen yılın ekim ayından itibaren baz etkisinin kalkması ile cari açığımız 33,8 milyar dolara yükseldi.  

 

Bir sonraki ayda da yıllık cari açıktaki yükselişin devam edeceğini bekliyoruz. 

 

İşsizlik oranımız (Eylül) → yüzde 11,3 oldu. 

 

İşgücüne katılımın artmasına rağmen oluşan yüzde 11,3 düzeyindeki işsizlik oranı, yüksek de olsa geçen ay ile aynı 

seviyede kaldı. 
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Kasım ayı bütçemiz vergi borçlarının yapılandırılmasından elde ettiği 15 milyar TL’lik katkıyla 

10 milyar TL fazla verdi. 

 

Bütçe giderleri yüzde 17,9 artışla 50,7 milyar TL,  

 

Bütçe gelirleri ise yüzde 38,6 artarak 60,7 milyar TL olarak gerçekleşti.  

 

İlk 11 aydaki açık → 2,1 milyar TL 

 

15 Temmuz’un etkilerini silmek için, 2016 yılını tahminimizce 20 milyar TL açıkla kapatabileceğimizi düşünüyoruz. 

(OVP → -34,6 milyar TL) 

 

Alınabilecek en iyi tedbirin; denk bütçe yapmak olduğunu tekrarlamak istiyorum.  

 

 

Değerli Üyeler, 

 

Türkiye'nin, Şangay İşbirliği Örgütüne üye olmaya yönelik hamlesini stratejik bir adım olarak 

değerlendiriyoruz. 

 

Kısaca Şangay İşbirliği Örgütünü hatırlarsak; Rusya, Çin, Kazakistan, Kırgızistan, Tacikistan ve Özbekistan’dan 

oluşuyor. 

 

Önümüzdeki yıl örgüte Hindistan ve Pakistan’ın da üye olması bekleniyor. 

 

2015 yılında; 

-AB ile dış ticaret açığımız → 14,6 milyar dolar (dış ticaret hacmi → 143 milyar dolar) 
-Şangay İşbirliği Örgütü ile → 39,7 milyar dolar. (dış ticaret hacmi → 55 milyar dolar) 
 

Birlik tek başına Avrupa Birliği’nin alternatifi olamaz. 

 

Ancak bu birlik ile dış ticaret açığının giderilmesi yönünde çalışmalar yapmalıyız. 

 

Aylık Faaliyetler 

 

*23 Kasım → TOSB’da “Girişimciler İçin Finansal Rapor Hazırlanması Semineri”ni gerçekleştirdik. 

 

*25 Kasım → “Firmalara Devlet Malzeme Ofisi Tedarikçisi Olma Fırsatı” konulu toplantıyı Odamızda gerçekleştirdik. 
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*28 Kasım → “Sektörel Performans Değerlendirme Ödül Töreni” organizasyonunu gerçekleştirdik. 

 

*29 Kasım → Avrupa Birliği Bakanı Ömer Çelik’in katılımı ile Belçika’da düzenlenen “Türkiye-AB Sivil Toplum 

Buluşmaları”  konulu toplantıya TOBB’u temsilen katıldım. 

 

Üç ayrı oturumda yapılan toplantıya ülkemizden ve Belçika’dan birçok akademisyen, medya ve iş dünyası temsilcileri 

yer aldı.  

 

Toplantıda Türkiye-AB ilişkilerinin mevcut durum değerlendirerek görüş alışverişinde bulunuldu.   

 

Paylaşılan fikirlerin ve önerilerin, Türkiye ve AB’nin ortak geleceği açısından yol gösterici nitelikte olması 

hedefleniyor. 

 

*Aynı gün Hollanda Başkonsolosluğu Heyeti Odamıza ziyaret gerçekleştirdi. 

 

*1 Aralık → Türk - Alman Ticaret ve Sanayi Odası’nın Berlin’de yapılan 12. Olaǧan Genel Kurul Toplantısına şahsım, 

Meclis Başkanımız Sayın Hasan Tahsin Tuğrul ve Odamız Meclis Üyesi, aynı zamanda Türk - Alman Ticaret ve Sanayi 

Odasının Başkan Vekili Sayın Mehmet ESKİYAPAN katıldık. 

 

Mehmet Eskiyapan’ı kutluyorum. 

 

*5-6 Aralık → “Türkiye – AB Karma İstişare Komite Toplantısı” na katıldım. 

 

*6 Aralık → 18. Meslek Komitemiz TÜBİTAK MAM ziyareti gerçekleştirdi. 

 

*8 Aralık → İKV tarafından 2010 yılından beri yürütülen “AB Dönem Başkanlıkları” projesi kapsamında Bratislava’da 

Slovakya Ticaret ve Sanayi Odası’nın katkılarıyla düzenlenen toplantıya katıldım.  

 

Toplantıda Türkiye-AB ilişkilerindeki gelişmeler, dünya ticaretinde meydana gelen değişimler ve Gümrük Birliği’nin 

modernizasyonu ele alındı. 

 

*13 Aralık → Nefes kredisinin basın toplantısını yaptık. 

 

KOBİ’lerimizin finansal ihtiyaçlarını karşılamak için, TOBB ve Kredi Garanti Fonunun desteği ile başlatılan Nefes 

Kredisi uygulamasını İlimizde başlattık. 

 

Bu proje kapsamında 5 milyon TL mevduat ayırdık ve bu kaynak kapsamında üyelerimize toplam 50 milyon TL’lik 

uygun faiz oranlarında finansman sağlanacak.  

 

TOBB da Türkiye’deki 365 oda ve borsanın sağladığı finans kaynağını 500 milyon TL’ye tamamlayarak, Türkiye 

genelinde toplamda 5 milyar TL kredi hacmi oluşturulacak.  
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Ülkemiz ekonomisinde yaşanan darboğaz sebebiyle, KOBİ’lerin nakit ihtiyaçlarını karşılamak amacıyla başlatılan bu 

girişimlerin faydalı olmasını diliyoruz. 

 

*16 Aralık → “Tehlikeli Maddelerin Karayoluyla Taşınması Hakkında Yönetmelik ve ADR Konulu Bilgilendirme 

Toplantısı”nı Odamızda gerçekleştirdik. 

 

*20 Aralık → MEYBEM Sertifika Törenini gerçekleştirdik.  

 

Biliyorsunuz 18 Mayıs’ta Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği tarafından Mesleki Yeterlilik Kurumu sınav ve 

belgelendirme hizmeti vermek amacıyla kurulan MEYBEM ile bir işbirliği protokolü imzalamıştık.  

 

Bu kapsamda; Eylül, Ekim ve Kasım aylarında başta BRİSA ve tedarikçileri olmak üzere, birçok üyemiz firma 

çalışanlarına yönelik;  

*Çelik Kaynakçı, 

*Makine Bakımcısı, 

*Metal Saç İşlemeci, 

*CNC Programcısı mesleklerinde  

toplamda 143 kişiye Mesleki Yeterlilik Sınavı düzenlendik.  

 

Valimizin ve Halim Mete’nin katılımlarıyla dün bu firmalarımızın sertifikalarını verdik. 

 

2017 yılında bu sınavlar devam edecek. 

 

 

Değerli Üyeler, 

 

Son olarak; Geçen meclis toplantısında da bahsettiğim 2017-2019 dönemi için Dünya Odalar Federasyonu Genel 

Konsey Üyeliğine üçüncü kez seçildim. 

 

Konsey; odalar arasındaki ilişkileri güçlendirmek amacıyla kurulmuştur. Küresel ağda 12 bin oda yer alıyor. Yeni 

dönem Genel Konseyin ilk toplantısı 1 Mart tarihinde Paris’te gerçekleştirilecek. 

 

 

Sözlerime son verirken, şimdiden yeni yılın her birinize sağlık ve esenlik getirmesi 

dileklerimle, Şahsım ve Yönetim Kurulumuz adına sizleri saygıyla selamlıyorum. 


